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אסור להעתיק, לצלם ולהדפיס בלי רשות בכתב

פרשת במדבר

מצוה ללמד תורה לתלמידים, 
גם אם אינם בניו ובני בניו!

אהרן  תולדות  "ואלה  מהפסוק:  נלמד 
ומשה" (פרק ג-א)

וכתב רש"י (עפ"י גמ' סנהדרין יט:): ואינו מזכיר אלא בני 
אהרן ונקראו תולדות משה, לפי שלמדן תורה... שכל המלמד 
עכ"ל.  ילדו.  כאילו  הכתוב  עליו  מעלה  תורה  חברו  בן  את 
ומוסיף השל"ה הק': ולא תאמרו "כאילו" ילדו, ולא ילדו ממש. 
כי אדרבה הוא ילדו בעצמו, כי אביו ואמו נתנו לו הגוף, והרב 

משפיע בו נשמה... על כן אשרי מי שעושה כן ולומד ומלמד בן 
חברו תורה, ובחינם, אז שכרו כפול מן השמים. עכ"ד.

בשכר  מותר  קטנים  ילדים  ללמד  כי  כתב  הטור 
משום שנחשב כמקבל שכר על שימורם. והוסיף הדרכי 
משה (בשם הגהות מיימוניות) שהוא הדין מותר לקבל 

שכר כדי ללמד אדם שקשה ללמדו.
ונשאל כ"ק האדמו"ר גאב"ד אונגוואר, הגאון רבי מנשה 
קעו):  סימן  ה'  חלק  הלכות  משנה  (בשו"ת  זצ"ל  קליין  
הרי "מה אני בחינם אף אתה" נאמר ביחס לכל אדם, 
ומנין לנו להבדיל בין אדם קל-הבנה לאדם קשה-הבנה?

משה'  ה'דרכי  שכתב  שמה  אונגוואר  גאב"ד  וביאר 
הבנה  מחוסר  שהוא  הכוונה  אין  ללמדו"  שקשה  "אדם 
וכדומה, אלא שבמציאות קשה ללמוד עמו. והיינו שהקושי 
בחינם],  ללמדו  מצוה  בוודאי  [שאז  הלימוד  בתוך  אינו 
אלא הקושי הוא להתחיל ללמוד עמו, שנדרש ביטול זמן 
והתאמצות גדולה כדי להכניסו ללימוד. וקא משמע לן 
בזה שמותר לקחת שכר גם ללימוד עם אדם מבוגר שלא 
צריך שימור, אך גורם הוא לטרחה יתירה לזה שלומד עמו.
"אם אין אני לי  (אבות פ"א מי"ד)  את אמרת חז"ל 
מי לי, וכשאני לעצמי מה אני, ואם לא עכשיו אימתי" 
וכך  לתלמידים.  תורה  לימוד  לענין  סופר  החתם  פירש 
דרש: "אם אין אני לי מי לי" - אם אינו "נאה מקיים" 
גם תלמידיו לא יצליחו. "וכשאני לעצמי" - היינו צדיק 
גמור לעצמי, אך איני מעמיד תלמידים - "מה אני"? ואם 
יאמר: בבחרותי אעשה לעצמי וכשאזדקן אלמד תלמידים 

וארויח שניהם. על זה נאמר: "ואם לא עכשיו אימתי".
שיש  למלמדים  הורה  זצ"ל  אויערבאך  רש"ז  הגאון 
ללמד את הענינים הנלמדים לפני התלמידים, בבקיאות 
את  להבין  יתקשו  לא  שהתלמידים  בכדי  ובבהירות, 
הסוגיא הנלמדת. והיה אומר בדרך מליצה: אם חז"ל 
אמרו "דברה תורה כלשון בני אדם", א"כ בני אדם 

ודאי שצריכים לדבר בלשון בני אדם...
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תכלית המבחן - לעודד התלמידים...י
אצל  שנבחן  בשעה  כי  שליט"א  שכטר  מאיר  יעקב  רבי  הגה"צ  סיפר 

כ"ק האדמו"ר מסלונים (בעל הנתיבות שלום) כדי להכנס כתלמיד מן המנין 
בישיבתו, שאלו הרבי: "מתוך כל דפי הגמרא שברצונך להבחן עליהם, איזה 
מהם שגור על לשונך ואתה יודע אותו היטב"? הצביע רבי יעקב מאיר על 

תוספות מסויים.
נענה הרבי והגיב: "עתה אצא מן החדר למשך מחצית השעה, ובנתיים 

חזור שוב על דברי התוס' עליהם אשאל אותך בבחינה..."
סיים רבי יעקב מאיר ואמר: "עד אז הורגלתי כי תכלית המבחן הוא 
'להכשיל'.... לתפוס את התלמיד בקלקלתו היכן אינו יודע... ואילו עכשיו 
נועד  ולכך  בהצלחתי,  הוא  חפץ  אדרבה  כי  שלום'  ה'נתיבות  לי  הראה 

מתוך מאמרהמבחן, בזה נטע בי עידוד וחיזוק להתעלות בתורה.
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"אם אחד נשאר אני בא ללמד..."
שאיפת חייו של הגאון רבי בן ציון אבא שאול זצ"ל היתה להרביץ תורה 
לתלמידים. בזה ראה את יעודו בחיים ולא הסכים לוותר על כך בשום אופן.

מעשה שאירע בשנת תשכ"ח. תלמידי השיעור שלו אירגנו נסיעה לנתניה 
לשבוע ימים מטעם 'ועד הישיבות' כדי לנפוש ולאגור כח ללימוד התורה. 
שאל רבי בן ציון: "כולם נוסעים?" ענה אחד התלמדים כי הוא נשאר מסיבה 

כלשהי. אמר לו רבי בן ציון: "אם אחד נשאר אני בא ללמד כרגיל!"
ואכן במשך שבוע ימים מידי יום ביומו הגיע כרגיל ולימד תלמיד אחד 

במשך למעלה משלוש שעות כל יום, סוגיות קשות במסכת יבמות.
האיר המזרח
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התשוקה ללמד...
לאחר טיפול רפואי שעבר רבינו הגרא"מ שך זצ"ל, החליטו בני ביתו 

כי בתקופה הקרובה לא ייצא מחוץ לבני ברק כדי לשמור על בריאותו. 
באחד הימים נכנס הרב יוסף גולדנטל זצ"ל (מייסד ישיבת אופקים) לביתו 
של הרב שך להזמינו למסור שיעור בישיבת אופקים. כדרכו למסור שם 
שיעור מידי פעם. אך בני הבית סירבו בתוקף בנימוק שחובתם לשמור על 

כוחותיו ובריאותו של הרב שך.
כששמע הרב שך, אמר לרב יוסף: "הקב"ה נתן לי חיים בכדי שאפעל עוד 
בעולם. אני אגיע איתך ברכבך". הוא סיכם עם רבי יוסף את היום והשעה 
שאז ימתין לו ברכבו במקום פלוני ומשם יסעו יחד לאופקים. ואכן הרב 

שך יצא בחשאי ונסע עמו לאופקים.
בני הבית שלא ידעו מאומה החלו לחפש אחריו ולא ידעו לאן 'נעלם'... 
רק לאחר כמה שעות עלה על דעתם שמא נסע למסור שיעור באופקים. 
ביררו בטלפון אצל רב יוסף והשיב להם שמוסר כרגע שיעור לבני הישיבה 

הלמות עמלים - ח"בבאופקים.



לקרב רחוקים ולסייע בידם לזכות 
באושר הרוחני שבחיי תורה ומצוות!
נלמד מהפסוק: "הקרב את מטה לוי" (פרק ג-ו)
הפסוק  את  זה  פסוק  על  חז"ל  הביאו  ג)  (פרק  רבה  ובמדרש 
"צדיק כתמר יפרח כארז בלבנון ישגה" ודרשוהו חז"ל על שבט 
לוי. וכתב בצוואת הבעל שם טוב שישנו צדיק שנמשל ל"ארז" 
שאף שהוא גדול בתורתו, אינו משפיע על הזולת, כארז שהוא גדול 
אך אינו נושא פירות. מאידך, יש צדיק שנמשל ל"תמר" שמשפיע 
על הרחוקים ומקרבם לאביהם שבשמים כתמר שמפריח פרי. על 
שבט לוי דרשו פסוק זה. שאף שהיו עוסקים בתורה כארז, היו 

פורחים כתמר להשפיע על הבריות ולקרבם לתורה.
(בספרו בן יהוידע -  רבינו יוסף חיים מבגדד זצ"ל מוכיח 
חגיגה ג.) כי אף הרחוקים מלימוד התורה, מידיעתה ומהבנתה. 
בכל זאת, כאשר אוזניהם קולטות דברי תורה וקדושה, אף 
שלפי שעה אינם מבינים מאומה, השפעתן של הדברים רבה 

ביותר על רוחם ונשמתם וברבות הזמן ישאו פרי הילולים!
מעשה  (שם):  בגמרא  חז"ל  שאמרו  ממה  לכך,  ההוכחה 
שהלכו  חסמא  בן  אלעזר  ורבי  ברוקה  בן  יוחנן  ברבי 
להקביל פני רבי יהושע בפקיעין. אמר להם: מה חידוש היה 
בבית המדרש היום? אמרו לו: בפרשת הקהל נאמר "הקהל 
את העם האנשים והנשים והטף" ודרש על זה ראב"ע אם 
אנשים באים ללמוד, נשים באות לשמוע, טף למה באים? 
כדי ליתן שכר למביאיהן! אמר להם: מרגלית טובה היתה 

בידכם ובקשתם לאבדה ממני?
ולכאורה תמוה: ממה נפשך, אם נשים מבינות הדרשה, 
אינן  ואם  ללמוד.  שבאים  האנשים  בכלל  שהן  נמצא 
מבינות, אם כן, יש לשאול על הנשים עצמן למה באות? 
הרי שמיעה בלי הבנה אין כל תועלת בה?! ומבאר ה"בן 
יהוידע" שבשמיעת הנשים ישנה תועלת כמובא בזוהר הק' 
(פרשת שלח) שהנשים יושבות בגן עדן ויש להן השגה בעסק 
התורה... מפני שבעולם הזה שומעות דברי תורה מהחכמים 
הדורשים בציבור, ואף שאינן מבינות נשמתן קולטת אותם 

דברי תורה. עיי"ש.
לפי"ז מתרץ הבן יהוידע את פשר אמרתו של רבי יהושע 
שאמר "מרגלית טובה היתה בידכם". ומשמע שרבי יהושע 
הרגיש קשר אישי ומיוחד עם דרשה זו של חז"ל. וצריך 
להבין: מה שייכות יש לו לרבי יהושע עם דרשה זו ומה 

חידוש יקר כל כך מצא בדרשה שכה שמח בו?!
במסכת  חז"ל  שנו  שהרי  היטב,  מובן  האמור  לאור  אכן 
שמיום  משום  יולדתו"!  "אשרי  יהושע:  רבי  על  (פ"ב)  אבות 
שנולד לא הוציאתו אמו מבית המדרש כדי שלא יכנסו באזניו 
יהושע  לרבי  תגיע  תועלת  איזו  ולכאורה:  תורה.  דברי  אלא 
מאותם דברי תורה, הרי כל עוד תינוק הוא אינו מרגיש בהם 

כלל, ובחינם טרחה אמו להכניס עריסתו לבית המדרש?!
שנשים  עזריה  בן  אלעזר  רבי  שדרש  הדרשה  לפי  אכן 
באות לשמוע כי יש להם תועלת אף שאינן מבינות, משום 
שנשמתן קולטת, נמצא, שגם רבי יהושע בן חנניה היתה 
לו תועלת במה שהיה בבית המדרש מלידתו, לפי שנשמתו 

קלטה את הדברים ששמע.
בידכם"  היתה  טובה  "מרגלית  יהושע:  רבי  שאמר  הוא 
שכן הרגיש שדרשה זו של רבי אלעזר נוגעת במישרין אליו, 
ולכן כה שמח בה, כי ממנה למד שיפה עשתה אמו במה 
לחנם,  טרחה  ולא  לידתו,  אחר  המדרש  לבית  שהכניסתו 

שכן תועלת רבה היתה במה שנכנסו דברי תורה באוזניו.
בדרשה שנשא הרב מפוניבז' - הגאון רבי יוסף שלמה כהנמן 
זצ"ל אחרי השואה, בלונדון, במהלך חיפושיו אחרי עקבות 
אבודים של ילדי ישראל, תינה בזעזוע נפשי עמוק את כאבו 
וצערו על הטרגדיה הנוראה שפקדה רבים מן היתומים האלה 

אשר "מצילהם" הנוכרים העבירו אותם לשמד. וכך אמר:
חלקו  מנת  שהיה  טראגי  מצב  באותו  כעת  שרויים  "אנו 
של נח בתיבה אחר המבול, אשר ברגע שהיה מסוגל לפתוח 
צוהר ולהביט בעדו החוצה, נוכח לראות שכל העולם חרב... 
וכאשר שלח לבסוף את היונה, כדי לבדוק אם שרד משהו 
מן העולם שלפני המבול, הביאה לו "עלה זית טרף בפיה"...

ת 

..

לבל ידח ממנו נידח...
אחת הדמויות המופלאות ורבות ההוד בקירוב רחוקים לתורה, 

בחמישים שנה האחרונות, היה ללא ספק הגה"צ רבי ירחמיאל קראם 
זצ"ל (שנסתלק מעמנו לפני כחודש וחצי). בעלון הקודם ("איש לרעהו" 
פרשת בהר בחוקותי) סיפרנו על מעשיו הכבירים לזיכוי הרבים ועל 
גדלותו העצומה בידיעת התורה ובהרבצתה. כעת נציץ מעט על פעילותו 
העניפה להצלת כמה שיותר נפשות מבאר שחת, להוציא יקר מזולל 

לבל ידח ממנו נידח, ולהשיב אלפי משפחות תועות לאביהם שבשמים.
זכה הרב ירחמיאל להכניס ילדים ונערים למוסדות תורה ומתיבתות 
ידועים  פעילים  שהיו  בשעה  במועט.  הסתפק  לא  הוא  עצום.  בהקף 
שלם,  אוטובוס  ממלא  זמן  פרק  באותו  הוא  היה  בודדים,  מכניסים 

כפשוטו. ועשה זאת אחר עבודת שטח מוקדמת לקבל הסכמת ההורים.
שבאחד  שליט"א  סורוצקין  אליעזר  הרב  לאחים"  "לב  יו"ר  וסיפר 
הפעמים כשהרב ירחמיאל הלך להכניס ילדים לבתי ספר תורניים והוא 
התלוה אליו. הביא אוטובוס למלא בו את הילדים כשהוא אומר להרב 

סורוצקין: "אתה תעמוד בדלת האחורית ותשמור שהילדים לא יברחו"...
השראה  ממנו  קיבלו  בקירוב,  העוסקים  שגדולי  לציין  יש  ואגב, 
לפעילותם. כאשר קבוצה מישיבת חברון ביקשו לעשות פעילות קירוב 
בדרום, ובאו לשאול את רבינו הגרא"מ שך זצ"ל, אמר להם: "המורה-

דרך של הפעילות בדרום הוא הרב ירחמיאל קראם תלכו אליו ותעשו 
בכנס  דברים  סורוצקין  הרב  פעם  וכשנשא  לכם".  יאמר  אשר  ככל 
"לב לאחים". ובדיוק אז נכנס הרב ירחמיאל. הפסיק דבריו והכריז 

בהתרגשות: "ברגע זה נכנס לאולם מורי ורבי בפעילות!"
וסיפר הרב ירחמיאל:  פעם נסע לבית ספר ממ"ד ומילא כדרכו 
עם  בתיאום  (כמובן  תורני  ספר  לבית  לקחתם  בילדים  הרכב  את 
ההורים שחפצו שהבן "יכנס לדת באמת" כלשון אחד מהם), פתאום 
המנהל יצא החוצה והחל לצעוק ולזעוק. בדיוק ברגע זה החלה להשמע 
הצפירה של יום השואה. מיד נעמד המנהל בדומיה. ניצל זאת הרב 
ירחמיאל ולקח מהר את הילדים לדרכו.... [בהרגשה שבכך עושה משהו 

אמיתי, רוחני ותכליתי יותר, לזכרון קדושי השואה].
רבים  ילדים  היו  ההם,  בימים  העצמאי"  ה"חינוך  של  הספר  בבתי 
בערי השדה שהוריהם לא חשבו לשולחם לישיבה קטנה. היה זה הרב 
ירחמיאל שהמציא את המושג "טיפול בבוגרי כיתות ח" - לפעול שיעברו 
ללמוד בישיבה קטנה. לא כל ההורים שיתפו פעולה. הוא עבר במשך 
השנה בכל כיתות ח' בבתי הספר ולא חסך שום מאמץ להביא אותם 

לישיבות קטנות, גם במקרים שהעלות הכספית היתה עליו בלבד.
העמוסה  פעילותו  בכל  ירחמיאל  הרב  של  דעתו  נחה  לא  ועדיין 
והמורכבת. באחת התקופות הקים הוא בעצמו ישיבה ומתיבתא בחזון 
שם  היו  פרוטה!  לקח  לא  לעצמו  כאשר  שגייס,  מהכספים  יחזקאל, 
ישיבה קטנה ומתיבתא, ואף כולל לאברכים. הוא כיהן כראש הישיבה 
שאיפתו  את  לממש  בשבילו  הזדמנות  גם  היתה  זו  הכולל.  וכראש 

להעניק מתורתו הרחבה ומשיעוריו העמוקים לאחרים.
מצודתו של הרב ירחמיאל היתה פרוסה בכל רחבי הארץ וגם מחוצה 
לה. ומתוך כל רבבות הילדים שהכניס למוסדות, זכה שיקומו מהם הרבה 
משפחות של תלמידי חכמים מופלגים ורבנים ידועים, כדוגמת אותו ילד 
(אחד מיני רבים), יחזקאל חלילי שמו (לימים רבה של יבנאל), סיפר רבי 
יחזקאל, שכילד, עמד ברחוב והפריח בועות סבון על העוברים ושבים. 
הרב ירחמיאל עבר שם וגם הוא "ספג" כמה מהם. הוא קרא לילד, והלה 
ברח הביתה מחשש שמא הרב יענישו על משובתו. אך הרב ירחמיאל רץ 
אחריו ודפק בדלת ביתו. הילד רעד מפחד והאמא הסבירה שהוא סובל 
משעמום, למחרת בא הרב ירחמיאל לקחתו למוסד תורני. כיום הוא מכהן 

כרב, כאמור, וכבר הספיק להוציא לאור כחמישים ספרים חשובים!
ועוד דוגמא: בהלווייתו של הרב ירחמיאל שהתקיימה בערב שבת 
כרב  המכהן  אחיה  כי  וטענה  אשה  הופיעה  ממהרים.  הח"ק  ואנשי 
בפנמה דורש שלא יקחו את המטה בטרם יפרד ממנו... היא קירבה את 
הטלפון, ממנו נשמע קולו של האח הסופד בבכי קורע לב: "לא אשכח 
"מה  וזעקת:  שערו  ברעמת  תפסת  באשדוד.  הגדול  לאחי  הגעת  איך 
יצא לך מהחיים הללו? בא עמי לישיבה ותראה מהו עונג אמיתי!" לא 
ויתרת ושכנעת את הורי ולקחת אותו לישיבה, כיום מתוך 11 ילדים, 
תשעה הלכו בעקבותיו לישיבות ונעשו מרביצי תורה נודעים. כיום יש 
ב"ה 300 נכדים בהיכלי התורה ובכוללים. כולם הם בניך ונכדיך!" 

כך בכה עליו הרב מפנמה, כשהקהל גועה עמו בבכיה.



(במד"ר  חז"ל  "וביארו 
"טרף"  מהו  לג)  בראשית 
טורף  "טרוף  [כמו  נקטף! 
גדול  שעה  באותה  יוסף"]. 
די  לא  נח:  של  צערו  היה 
שהכל נמחה, נשאר רק שריג 
באה  והנה  בודד,  ועלה  זית 
אילו  הלא  וקטפתו.  היונה 
צומח  היה  במקומו,  הניחתו 
והנה  גדול...  אילן  ונעשה 
מצב.  באותו  בדיוק  אנחנו 

"טרוף טורף יוסף"...
בעלי  שאף  רבותנו  נהגו 
היו  לא  חמורים  עבירה 
לגמרי,  אותם  מרחיקים 
והקשר  הקירוב  דוקא  שכן 
המסויים עמם, ריסן והשפיע 
גרועים  יהיו  שלא  עליהם 
יותר, וכאותו מעשה שאירע 
עם  הח"ח, כאשר באסיפת 
להוקיע  ביקשו  רבנים 
פרנסי  לגמרי  ולהרחיק 
מפלגה מסויימת שהיו פורקי 

עול.
שגם  הח"ח,  להם  אמר 
היו  רבינו  משה  בתקופת 
בעלי עבירה מפורסמים דתן 
ואבירם, ובוודאי הכיר משה 
הזמינם  ואעפ"כ  טיבם,  את 
מדוע  חשובה.  אסיפה  לכל 
זה?  בקירוב  עמם  כך  נהג 
כן  שאלמלא  שהכיר  משום 
ולהיות  להתדרדר  עלולים 

גרועים יותר...

ר 
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להוציא יקר מזולל...
סח הגאון רבי אהרן קוטלר זצ"ל שכל הצלתו מחיי חולין לחיי תורה, נזקף לזכותו של הגה"צ רבי 

אליהו לופיאן זצ"ל וכך סיפר: "אחותי הגדולה נתפסה לקומניזם. היא עסקה במקצוע המתמטיקה. אף 
אותי לימדה מקצוע זה ברמה גבוהה. הצלחתי לפתור בעצמי בעיות סבוכות וזה נתן לי סיפוק רב".

כשרונותיך  תקדיש  אם  הגאוני,  "במוחך  באומרה:  הזה  למקצוע  להתמסר  אותי  שילדה  "אחותי 
למקצוע זה תוכל לצמוח כאחד מגדולי המתמטיקאים בעולם. לעומת זה, אם תתמסר ללימודי קודש 

- הוסיפה בנימת זילזול - מה יצא ממך"...
"אך ההשגחה העליונה רצתה אחרת: באותו זמן פגש אותי רבי אליהו לופיאן. הוא הבין בעיני רוחו 
ש"ייצא ממני משהו" גם בלימודי הקודש, ולאחר שנודע לו על הלחץ הכבד שמופעלים עלי שאתמסר 
למתמטיקה, שידל אותי לעבור לקעלם. עברתי לשם והתאכסנתי בביתו תקופה ממושכת, עד שמבחינת 

הלמות עמלים - ח"בגילי יכולתי לעבור לסלבודקה, שם המשכתי לעלות במעלות התורה"...

י, רי, 
"מה שייך להפריד בחור מדף גמרא?!"

אני  למדו,  חברי  כל  כאשר  לישיבות  המבחנים  בזמן  לשעבר:  טשעבין  ישיבת  תלמיד  סיפר 
שיחקתי וכמובן לא הצלחתי במבחן. על שאלות פשוטות השבתי שלא כענין. הצוות התאכזב, אך 
הגאון רבי אברהם גנחובסקי זצ"ל שישב מהצד פנה אלי לפתע: "האם אתה נכדו של פלוני"? והתחיל 

לספר סיפורים על סבי. למחרת קיבלתי תשובה חיובית שהתקבלתי לישיבה.
אך ראשי לא היה מונח בתורה ולא התחלתי ללמוד, היו אתי בעיות קשות עד שצוות רבני הישיבה 
החליטו לזרוק אותי. כאשר הודיעו לי זאת לא הופתעתי, קיבלתי את הבשורה בשויון נפש. ארזתי 

את חבילותי והתחלתי לצאת.
והנה בפרוזדור היציאה פוגש אני בדיוק את רבי אברהם, זה שכנראה בזכותו התקבלתי לישיבה, הוא 
שאל אותי בחביבות: "מה שלומך להיכן אתה נוסע"? אמרתי לו שהחליטו בישיבה לזרוק אותי ואני הולך 

הביתה, ואין בכוונתי לחפש ישיבה אחרת אבל אני מקווה להמשיך לשמור מצוות.
פנה אלי רבי אברהם בהתרגשות כשכולו תמיהה: "מה שייך להפריד בחור מדף גמרא?! זה לא יתכן! 
כנראה לא הבנת נכון את מה שהתכוונו לומר לך. לא זרקו אותך מהישיבה! תחזור ללמוד כרגיל 
והכל יהיה בסדר". דבריו עוררו בי לשנות דרכי ועשיתי כדבריו. איש מהצוות לא ניגש יותר לומר לי 

מילה מאז. וכך ישבתי ולמדתי בישיבה ברצינות עוד שלוש שנים!
אני יכול כיום לומר בוודאות, כי רק הודות לכך שלרבי אברהם היה איכפת ממני, נזקפת לו כל 

עפ"י אגן הסהרבנין האישיות הרוחנית שלי, ונשארתי בן תורה בזכותו.

שיוכלו  כדי  תורה  בלומדי  לתמוך 
לעסוק בתורה ללא טרדות !

נלמד מהפסוק: "מטה זבולן" (פרק ב-ז)
שנאמר  כדרך  החיבור)  ו'  זבולן" (עם  נאמר "ומטה  לא  מדוע  ולכאורה, 
בשאר שבטים? וכתב בעל הטורים ליישב: "לפי שזבולן היה מפרנס ליששכר, 
וראיתי בתנחומא הטעם שלא אמר "ומטה" זבולן כמו שכתב בכולן, ללמד 
שהיה זבולן עוסק בפרקמטיא ונותן לתוך פיו של יששכר, ולפיכך לא רצה 
הכתוב לעשותו טפל לו, לומר ששכרו גדול כמותו. וכן הוא אומר "עץ חיים 
היא למחזיקים בה ותומכיה מאושר". וכתוב: "כי בצל החכמה בצל הכסף", 

לכן חשוב הכל כמטה אחד, וכאילו אמר יששכר מטה זבולן".
באיגרת שכתב הגרי"ז סולובייצ'יק בז' ניסן תרצ"א במעלת 
החזקת התורה בישיבות, כתב בין היתר את הדברים הבאים: 
"הישיבות ומקומות שקידת התורה ברבים, הם יסודי ועמודי בית 
המבצרים  הם  ישראל,  סגולת  יקר  וכל  ויראה  לתורה  ישראל 
שבהם שמורה קיום הדת והתורה בקרב עם ישראל, שתתקיים 
למורשה לנו ולבנינו אחרינו עד עולם... אך מהישיבות תצא תורה 
והיראה  תורה  הרבצת  מושבותיהם,  מקומות  לכל  ישראל  לעם 

ומדות טובות... והן הן שעמדו לנו בכל משך גלותינו...
"ובעת הזאת שהעולם שומם מתורה ויראה ובתי כנסיות ובתי 
מדרשות שוממים, הלא אך אל הישיבות עינינו שיקימו לנו גדולי 
ואין  תורה  אין  הישיבות  ובלעדי  הוראה,  ובעלי  רבנים  התורה 
יראה. רק הם המקלט היחידי לבית ישראל להותיר לנו שריד ברוח 
התורה והמצוה. ואך בהם תקות ישראל לבלתי תשכח התורה... רק 
הם תלמידי הישיבות הלומדים מתוך עוני ומחסור השומרים את 
תורתינו... והחובה על כל ישראל לתמוך ולהחזיק את בתי ישיבות 
אלה... וע"ז באנו בברית "ברוך אשר יקים את דברי התורה הזאת", 

כדברי חז"ל שהוזהרנו בזה על החזקת תורה בישראל".

הזכות לתרום...ו 
באחת העיירות שהתארח הגאון רבי אלחנן וסרמן זצ"ל עבור 

הוא  הכנסת.  בבית  דברים  לשאת  הוזמן  לישיבתו,  מגבית  עריכת 
הלהיב את הציבור לתרום שמונים דולר לשבוע שלם של לימוד 
תורה. אך הנה נכנס באמצע "רב" המקום וביקש להשמיע כביכול 

"דברי סיום".
הלה דיבר כרבע שעה על נושא אחר, ובכך טישטש את הרושם 
לבסוף  האוירה.  את  וצינן  בדבריו  אלחנן  רבי  שהשאיר  הכביר 
הוא,  קודש  הישיבה,  למען  שתרימו  דולר  "כל  בהדגשה:  הפטיר 
דיבר  עליהם  דולר  השמונים  במקום  ויחיד".  אחד  דולר  אפילו 
רבי אלחנן, הפליג הלה בחשיבות הדולר האחד ובהשפעת דבריו 
וחמישים  ממאה  פחות  אפסי,  סכום  ביחד,  כולו  הקהל  התחייב 

דולר שהיה בו משום עלבון צורב.
הרב עם עוד מנכבדי הקהל נכנסו לבקר את רבי אלחנן והחלו 
להתנצל: "מן הסתם נושא מר בלבו תרעומת עלי בגלל המגבית 
לו  והשיב  אלחנן  רבי  התחייך  הנוכחים  כל  להפתעת  הזעומה". 

בפנים מסבירות:
בתורה נאמר שהשי"ת בחר בבצלאל בן אורי לעשות את המשכן. 
נתאר חזון, שמשה רבינו הולך במחנה ישראל, פוגש יהודי ושואל 
אותו "אולי אתה בצלאל בן אורי" והאיש משיב: "לא! אנוכי ראובן 
בן יעקב", ממשיך משה ופוגש ביהודי אחר ושואלו: "צריך להקים 
את המשכן אולי שמך בצלאל". וההוא גם משיב בשלילה. האם 
יעלה על הדעת שמשה רבינו יתרעם עליהם מדוע לא נקראו בשם 

בצלאל בן אורי ומדוע לא הם נבחרו על ידי ה' להקמת המשכן?!
הפטיר רבי אלחנן: מה מקום לתרעומת יש לי, אם ביהמ"ד 
שלכם פשוט לא נבחר להמנות על בוני התורה בזמן הזה, ואין 

אור אלחנןלכם הזכות לתמוך במשכן העדות...



מי מנהיג את העולם? מי אחראי לכל מה שקורה בעולם? 
מה השאלה: הקדוש ברוך הוא האחד והיחיד!

התשובה נכונה, אבל בל נשכח שמאז בריאת אדם הראשון 
הֶאֱצִיל בורא-עולם חלק מהאחריות על הברואים, עלינו - האנשים 

הקטנים.
לא פעם מתרחשים בעולמנו מאורעות, בהם לפי המבט האנושי 
לא ניתן להצביע על אף אשם! הקב"ה מסובב מה שמסובב ולנו 

לא נותר אלא לשתוק.
והאמת, מדובר בתוכנית ארוכת-טווח שנמשכת אלפי שנים(!) 
צדקנו  משיח  ביאת  ועד  הזה  הרגע  דרך  העולם  מבריאת  החל 
במהרה. אין לנו שום אפשרות לקלוט את העומק וההיקף של 
המאורעות - גם אם ינסו להסביר לנו את זה. על אחת כמה 

וכמה כאשר אף אחד לא מסביר לנו...
אז מה נותר לנו? לדעת שכל מה שעושה השם לטובה, ולהתחזק.

* * *
מאחריות,  לברוח  לנו  אסור  פשוט  לנו.  אסור  זאת,  עם  יחד 
לעצום את העיניים ולומר: זהו. בגלל שאני לא מבין מה קרה - 

אז הוא בעצם לא קרה. לא ולא!
האחריות  מידת  ומה  מאתנו,  נדרש  מה  להבין  לנסות  עלינו 
שאנו חולקים ביחס לכל מאורע, ומכאן לְמָה שזה מחייב אותנו 
הקב"ה  ברא  בדיוק  זו  למטרה  הרי  לטובה.  להשתנות  לתקן, 
כדי  ולא  העולם,  מעשי  את  יתקנו  שהם  כדי  בעולם:  ברואים 

שחלילה יימלטו מאחריות.
אך כדי לתקן צריך לחתור להגיע לשורש הבעיה, ומכאן השאלה 

הפשוטה: מה היה הגורם העיקרי לאסון מירון?
אוי. זו שאלה כל-כך לא פשוטה! היא הרי נוגעת לחשבונות 
שמים, ולגזרות שאין לנו סיכוי לקלוט אותם בכלל! נכון. אך זה 
עדיין לא פותר אותנו מלהתייצב מול המציאות, ולנסות להבין 

בשכל הכי פשוט שלנו: מה דורשים מאתנו לשנות ברגע זה?
* * *

וכולם  חינוך,  אנשי  מספר  אלינו  התקשרו  האחרונים  בימים 
פה-אחד ביקשו לעורר על נקודה מאוד מאוד פשוטה - אותה 

ניתן לסכם בשתי מילים: לא לדחוף!
כל-כך  מסר  נורא,  כל-כך  ממאורע  להפיק  מאכזב  זה  אולי 
פשוט. יותר נוח לברוח לעולם המסתורין ולעניינים נשגבים, אך 
האם כך נבצע את האחריות שהוטלה עלינו? הקב"ה רוצה שנפיק 
משהו תועלתי, מעשי, האם יש לנו את הפריבילגיה לברוח ל'רמז' 

ו'סוד' לפני שלמדנו פשט-פשוט?
והפשט הפשוט הוא: לא לדחוף!

דוחפים?  אנשים  כאשר  נורמלית  תופעה  לנו  נראה  זה  מדוע 
למה איננו נזעקים נוכח חוסר הדרך-ארץ שבכך? וזה קורה בכל 
מקום, בתור לאוטובוס, בקברי צדיקים, בחנויות ובטישים. אני 
נזכר כרגע באירוע בו השתתפתי, היו שם המון אנשים - מהם 
מבוגרים ונכבדים - וברגע שהחלו לחלק מה שחילקו התפרצה 
הסתערות רבתי עד שפשוט לא האמנתי למה שעיני רואות! האם 
זו התנהגות נורמלית? כולם קפצו אחד על השני, בעיני ראיתי 
כמה אנשים שסבלו חבלות, ואנשים נתלו עליהם ממש, אין 

לי ספק שכמה בגדים נקרעו שם, למרות שזה התרחש בשבת. 
מתנהלת  חלוקה  וכל  לשנות,  שהחליטו  מקומות  על  לי  ידוע 

בסדר וללא שאחד יחטוף מהשני. אך מה עם שאר המקומות? 
האם אנחנו יכולים לתת לזה להמשיך?

במשך שנים השתתפתי בברכת כהנים בכותל המערבי. מעמד 
כל-כך טהור, אצילי, ברכת השם! אבל איך נזכה לברכה עם כל 
מה שמתרחש באוטובוסים הלוך וחזור? האם תוכל לזכות בברכה 
כשאתה דורך על מישהו בדרך? כשאתה דוחף את הזולת? כשאתה 

עוקף את מי שהיה לפניך בתור?!
האיסור  מלבד  בתוכנו,  מחלוקת  כשיש  כיום  נוספת,  נקודה 
התקשורת  אמצעי  המחלוקת.  מעצם  שיש  השם  וחילול  הנורא 
מביאים את הדברים השליליים בתוך דקות לכל העולם, האין 
(ועל התביעה על כך, במיוחד לבני  לך חילול השם גדול מזה? 
התורה, נכתב באריכות בעלון "איש לרעהו" פרשת אמור עה"פ 

"ולא תחללו... ונקדשתי בתוך...")
* * *

אז מה למעשה?
אנחנו כבר למודי-נסיון, ולצערנו ניתן לקבוע בפה-מלא שאם 
לא "נתפוס את ההזדמנות" כעת בשתי ידיים, היא פשוט תחמוק 

לנו מבין האצבעות. לא חבל?
ארץ  דרך  של  התפיסה  בכל  אמיתי  שינוי  שיחול  כדי  אבל 
לזולת, לא די בפעולה חד פעמית. שינוי אמיתי מצריך פעילות 

לאורך זמן ובעקביות.
נכון. זה גם מצריך משאבים רבים, אך מה לא עושים בשביל 
להציל נפשות? וכי ישנו איזה סכום שעם-ישראל לא היה מוכן 

לשלם כדי למנוע את האסון?!
מכה עצומה שכזו של ארבעים וחמש קרבנות, נשמות קדושות 
וטהורות, חייבת לגרום לנו עליה עצומה בכל הנושא של "בין 
אדם לחברו", חלילה וחס אם לא נעשה דברים למעשה לשפר את 

המצב. דיבורים אינם מספקים במצב כזה, יש לעשות!
הדבר בידנו. ומכאן מופנית הקריאה להירתם למען התוכנית. 
איננו רוצים לחשוף כאן את הפרטים, משום שאין הברכה שרויה 
אלא בדבר הסמוי מן העין. אבל יש לנו רעיון עליו ניתן לומר - 

באופן כמעט וודאי - שבכוחו לחולל שינוי מן הקצה אל הקצה.
טלפון  תרימו  ומחו"ל:  מהארץ  לנדיבי-עם  הפנייה  ומכאן 
ל-02-5671812 ותשמעו איך אפשר לשנות. זו האחריות שלנו בעת 

הזו ובשם השם נעשה ונצליח!

היית מעורב בסיפור שקשור לבין אדם לחבירו? שמעת ממקור ראשון?
ahavemet@012.net.il :ספר לנו עכשיו! פקס: 077-7671812 דוא"ל

שמענו מהרב יעקב הלל שליט"א על מה שתלמידי רבי עקיבא 
מתו "שלא נהגו כבוד זה בזה" - באסון הנורא במירון היו כל 
היהודים, מכל הזרמים, מהארץ ומחו"ל, מדת הדין הכתה את 
כולם. זהו סימן עבורנו שכל עם ישראל צריך לעבור שידרוג 
בנתינת כבוד זה לזה, למרות שביום ל"ג בעומר היינו צריכים 
לחגוג את סיום תקופת המיתה של תלמידי ר"ע, המוות המשיך 
להכות בנו ל"ע. אולי המספר של 45 נספים שזה הגמטריה של 
המילה "אדם" מלמד שצריך לכבד כל אדם באשר הוא למרות 

חילוקי הדעות שיש בין "אדם" ל"אדם".


